
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی از مجوز واردات ۵هزار دستگاه 
اتوبوس خبرداد و گفت: بر اساس قانون بودجه ۱۴۰۲ کمیته ای مشترک 
بین وزارت راه و شهرسازی و وزارت صمت برای واردات تشکیل شده است.

به گزارش خبرگزاری مهر، شــهریار افندی زاده معاون حمل ونقل وزیر راه 
و شهرســازی درباره اقدام به واردات در حوزه نوسازی ناوگان حمل ونقل، 
گفت: در زمینه جاده ای و ریلی نیاز به توســعه و نوســازی ناوگان قطعاً 
وجود دارد تا خدمات مورد انتظار مردم هرچه ســریع تر پاسخ داده شود.

دبیر شورای عالی هماهنگی ترابری کشور با اشاره به ظرفیت تولید داخلی 
برای تولید ناوگان گفت: از همه ظرفیت داخلی در راســتای تحقق توسعه 
و نوسازی ناوگان اســتفاده می کنیم اما تولیدات داخلی در حال حاضر و 
در زمان کوتاه نمی تواند همه نیازها را پوشــش دهــد و باید در کنار آن 
واردات هم داشته باشیم.معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی یادآور شد: 
در زمینه نوســازی و توسعه حمل ونقل جاده ای، سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای با ۱۰ شــرکت و کارخانه داخلــی تفاهم نامه امضا کرده یا 
در حال انعقاد تفاهم نامه اســت که شامل تولید اتوبوس، مینی بوس و ون 
می شود. بر اساس قانون بودجه سال ۱۴۰۲، مجوز واردات ۵ هزار دستگاه 
اتوبوس داده شده و کمیته ای مشترک بین وزارت راه و شهرسازی و وزارت 
صمت تشکیل شده تا از این ظرفیت ایجاد شده توسط قانون استفاده شود.

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی گفت: از سرمایه گذاران درخواست 
می کنیم در این حوزه مشارکت کنند تا اتوبوس ها هرچه سریع تر خریداری 
و وارد کشور شــود و خدمات حمل ونقل جاده ای رونق یابد چرا که تعداد 
ســفرهای جاده ای افزایش یافته و ناوگان حمل و نقل عمومی باید تقویت 

شود.افندی زاده ادامه داد: جلسات منظمی به ریاست وزیر راه و شهرسازی 
و رؤسای سازمان ها و شــرکت های مرتبط برای توسعه و نوسازی ناوگان 
عمومی به صورت منظم برگزار می شود تا برنامه ریزی مناسبی برای ان در 
ســال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ انجام شود. همچنین علاوه بر حمل و نقل عمومی 
جاده ای، باید در حمل ونقل ریلی هم، علاوه بر اینکه باید از ظرفیت ساخت 
لکوموتیو در داخل استفاده کنیم قطعاً نیاز به واردات داریم که مکمل هم 
باشــند و خدمات هرچه زودتر در اختیار مردم قرار گیرد و در این زمینه 
وزارت راه و شهرسازی به کمک سایر دستگاه ها در حال برنامه ریزی است.

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی درباره کشورهای مبدا واردات توضیح 
داد: مشخصات فنی ناوگان هم در حمل ونقل جاده ای و هم در حمل ونقل 
ریلی از سوی شرکت راه آهن و ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
بر اســاس استانداردهای کشور و هماهنگ با سیستم ناوگان داخل کشور 
تعیین شــده و واردکنندگان می توانند از هر کشوری که این مشخصات را 
دارد، ثبت ســفارش انجام دهند که حمایت وزارت راه و شهرسازی را نیز 
به همراه دارد. در حوزه ناوگان ریلی مقرر شــده شــرکت راه آهن طی یک 
برنامه مشخص در خصوص واردات لکوموتیو علاوه بر استفاده از تولیدات 
داخلی اقدام لازم را انجام دهد.دبیر شــورای عالی هماهنگی ترابری کشور 
تأکید کرد: ســرمایه گذاری اصلی توسط بخش خصوصی انجام می شود و 
باید مسیر را برای حضور فعال آن ها هموار کنیم تا با حمایت دولت بتوانند 
نقش اصلی در توســعه و نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی داشته باشند. 
بدیهی است، استفاده بیشتر از حمل ونقل عمومی ریلی و جاده ای منجر به 

کاهش حوادث و افزایش ایمنی سفرها می شود.

توسعه ۵۰ کیلومتر شبکه برق 
در مناطق شمال غرب اهواز

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز گفت: به منظور 
ارائه خدمات مطلوب به تقاضاهای شــهروندان و در راســتای برق رسانی 
به مناطق مختلف شــهری و روســتایی حدود ۵۰ کیلومتر شــبکه برق 
در بخش هایی از مناطق شــمال غرب شهرســتان اهواز توسعه و احداث 

شد.عبدالحمید عباس شیاری در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: به منظور 
ارائه خدمات مطلوب به تقاضاهای شــهروندان و در راســتای برق رسانی 
به مناطق مختلف شــهری و روســتایی حدود ۵۰ کیلومتر شبکه برق در 
بخش هایی از مناطق شمال غرب اهواز با اعتبار بیش از ۶۷۴ میلیارد ریال 
توسعه و احداث شد. وی گفت: امروزه برق به عنوان مهمترین زیرساخت 
خدمات شهری محسوب شده اســت و توسعه شهری بدون خدمات برق 
عملی نخواهد شد که در این راستا لازم است با برنامه ریزی مستمر توسط 
واحدهای مهندسی نســبت به طراحی شبکه برق در مناطق جدید اقدام 

شود.
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در مراسم ۹ دی پرچم جمهوری اسلامی ایران به همراه پرچم حزب الله لبنان و فلسطین را در دست دارند.شرکت کنندگان در مراسم میدان امام حسین )ع( تهران 
عکس مقام معظم رهبری، سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس و سیدرضی موسوی را در دست گرفته اند و با سر دادن شعارهایی از قبیل »الله اکبر خامنه ای رهبر«، 
»هیهات من الذله«، »یا ابوالفضل«،»مرگ بر آمریکا«، »مرگ برگ اسرائیل« و »مرگ برگ انگلیس« ، » خونی که در رگ ماست هدیه به رهبر ماست«، »خامنه ای 

خمینی دیگر است، ولایتش ولایت دیگر است«، »لبیک یا خامنه ای«، »یا حیدر « » مرگ بر ضد ولایت فقیه « و .... در برگزاری این مراسم همراهی کردند

www.sobh-eqtesad.ir

برگزاری مراسم بزرگداشت حماسه ۹ دی در میدان امام حسین تهران

info@sobh-eqtesad.ir

اعطای وام ساخت مسکن 
روستایی از فردا

معاون امور بازســازی و روســتایی بنیاد مسکن گفت: ۹ بانک عامل از 
فردا )۱۰ دی ماه( ملزم به پرداخت تســهیلات ۳۵۰ میلیونی ساخت 
مسکن روستایی شدند.به گزارش خبرگزاری مهر، مجید جودی معاون 
بنیاد مسکن در خصوص ابلاغ وام مسکن روستایی، گفت: بانک مرکزی 
پرداخت وام ساخت مسکن روستایی به مبلغ ۳۵۰ میلیون تومان را به 
۹ بانک ابلاغ کرد.وی با اشــاره به اینکه بانک های ملی، صادرات، پست 
بانک، تجارت، سپه، ملت، مســکن، رفاه و کشاورزی از فردا )۱۰ دی( 
موظف به پرداخت تســهیلات به ۳۵۰ هزار متقاضی روستایی هستند 
گفت: ۱۲۲ همت برای پرداخت تســهیلات ساخت مسکن روستایی 
تخصیص یافته است.معاون بنیاد مسکن با اشاره به اینکه امسال سقف 
وام ساخت مسکن روســتایی از ۲۰۰ میلیون به ۳۵۰ میلیون افزایش 
یافت تصریح کرد: بر این اســاس تعداد متقاضیانی که می توانند از این 
تســهیلات بهره مند شــوند از ۲۰۰ هزار نفر به ۳۵۰ هزار نفر افزایش 

یافته است.

ترانزیت ۱.۵ میلیون تنی 
کالا، بین دو کشور ایران و 

آذربایجان

وزیر راه و شهرســازی از ترانزیت ۱.۵ میلیون تن کالا، بین دو کشــور 
ایران و آذربایجان خبر داد و گفت: میزان ترانزیتی که بین این دو کشور 
در ۲۰۲۳ میلادی تبادل شد، اتفاق مثبتی است.به گزارش خبرگزاری 
مهــر، مهرداد بذرپاش امروز )۹ دی ماه( در مراســم بهره برداری از پل 
مرزی جدید آســتارا - آستارا بر روی رودخانه آستارا چای، گفت: مرز 
مشترک خاکی بین آذربایجان و ایران فرصت بی نظیری را برای توسعه 
تجارت بین دو کشــور رقم می زند.وی توســعه ترانزیت بین دو کشور 
در ســال ۲۰۲۳ را مثبت ارزیابی کرد و افزود: جلســات، نشست های 
دیپلماتیک و تبادل هیئت بین ایران و آذربایجان و ایجاد زیرساخت ها 
در میدان عمل نشــان از توســعه حمل و نقل بین دو کشور در بخش 
جاده ای، ریلــی و ترانزیت دارد. حدود ۱.۵ میلیون تن کالا در ســال 
۲۰۲۳ در قالب واردات و صادرات و ترانزیت بین دو کشــور تبادل شد 
که رقم معنا داری است.بذرپاش با اشاره به راه اندازی پایانه جدید اظهار 
امیدواری کرد تا با زیرساخت های ایجاد شده باز هم به شبکه ترانزیتی 
بین دو کشــور افزوده شود و مشکلی که سال ها در پایانه آستارا با آن 
مواجهیم، برطرف شــود.وی پایانه قبلی را از پایانه های قدیمی و پایانه 
اصلی تجارت جاده ای بین ایران و کشور آذربایجان عنوان کرد و افزود: 
معطلی کامیون ها به دلیل ظرفیت کم این پایانه یا پلی قدیمی که ده ها 
سال از ساخت آن می گذرد، بوده است؛ مقاوم سازی پل در دست اقدام 
اســت تا ظرفیت تردد افزایش یابد.سیاست خارجی دولت سیزدهم بر 
مبنای توسعه همکاری با همسایگان بذرپاش بیان کرد: با راه اندازی پل 
جدید و مناسب که کمتر از ۲ سال عملیات ساخت آن به پایان رسید 
و راه اندازی پایانه موقت جابه جایی کالا بین دو کشور، امیدواریم مسیر 
دائم آن هرچه ســریع تر در دسترس قرار گیرد؛ که بر این اساس پیش 
بینی می شــود ظرفیت جابه جایی به ۲ برابر افزایش یابد. در نشســت 
رؤسای جمهور دو کشور ایران و آذربایجان در شهر تاشکند در ماه های 
اخیر توافقات خوبی انجام شده اســت؛ در راستای این توافقات عملیات 
اجرایی پل آق بند و مسیر جاده ای آق بند به جلفا آغاز شده که توافقی 
بسیار راهبردی بین دو کشور است و امیدواریم هر چه سریع تر افتتاح 
شــود.بذرپاش با بیان اینکه توافقات دیگــری در حوزه نخجوان و مرز 
جلفا انجام شده اســت، اضافه کرد: با این توافقات خوب و راهبردی روز 
به روز شاهد توسعه روابط دو کشور خواهیم بود که خواست دولت ایران 
در موضوع توســعه روابط با همسایگان است.بذرپاش با تأکید بر اینکه 
زیرســاخت های گمرکی باید برای تردد بیشــتر کامیون ها در این مرز 
توسعه یابد، اظهار کرد: با بهره برداری پل جدید آستارا - آستارا بخش 
زیادی از تردد کامیون ها به این پل منتقل خواهد شد و با سامانه نوبت 
دهی )که گمرک جمهوری اســلامی در این پایانه اجرایی کرده است( 
بازگشت به پایانه مرزی با مدیریت بهتری انجام می شود.وی با بیان اینکه 
فاز نخست سامانه نوبت دهی از چند ماه گذشته به بهره برداری رسید، 
افزود: بخش زیادی از کامیون های روســی، آذربایجانی و سایر کشورها 
از ســامانه نوبت دهی پیروی نمی کردند بنابراین در سازمان راهداری 
آماده تر کردن زیرساخت ها در حال انجام است تا کامیون های خارجی 

در کنار کامیون های ایرانی در این سامانه ثبت نام کنند.

گزیده خبر

صدور مجوز واردات ۵ هزار دستگاه اتوبوس

رئیس جمهور در اجلاس سالانه مجمع عمومی بانک مرکزی

بانک هایی که اضافه برداشت داشته اند، فورا تعیین تکلیف شوند

باران به کمک منابع آبی 
نیامد

لزوم بهره گیری از زبان هنر برای ایجاد مدیریت انرژی

آنطور که معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شــرکت مهندســی آب و فاضلاب کشــور اعلام کرده 
بارش های پاییزی محقق نشده و از هم اکنون برنامه ریزی برای مقابله با خشکسالی و تامین آب مورد نیاز 
مردم در تابستان ۱۴۰۳ آغاز شده است. به گزارش ایسنا، جمعیت ایران در سال ۱۳۰۰ کمتر از ۱۰ میلیون 
نفر بوده که امروز به بیش از ۸۰ میلیون نفر افزایش یافته و پیش بینی می شود که در سال ۲۰۵۰ جزو ۱۰ 
کشور پرجمعیت دنیا به شمار آید. میزان سرانه آب تجدیدپذیر در سال ۱۳۰۰ حدود ۱۳ هزار متر مکعب 

بوده که در حال حاضر به حدود ۱۴۰۰ مترمکعب تقلیل یافته است......

افزایش ۸ درصدی تولید صنعت پتروشیمی

بهره برداری از پروژه ریلی میانه- اردبیل تا پایان 
برنامه جدید بانک مرکزی برای پرداخت وام ازدواج و فرزندامسال
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رشد ۵۳۱۵ واحدی شاخص کل بورس 
در انتهای معاملات شنبه

ارزش معاملات خرد عدد ۵,۱۸۵ میلیارد تومان را به ثبت رسانده است که نسبت به میانگین هفتگی، 
کاهش قابل توجهی نداشته است. اما نسبت به میانگین ماهانه، ۸ درصد کاهش داشته استبه گزارش 
خبرنگار مهر، شاخص کل بورس در انتهای معاملات امروز با رشد بیش از ۵۰۰۰ واحدی مواجه شده 
اســت، ارزش معاملات خرد عدد ۵,۱۸۵ میلیارد تومان را به ثبت رسانده است که نسبت به میانگین 
هفتگی، کاهش قابل توجهی نداشــته است. اما نسبت به میانگین ماهانه، ۸% کاهش داشته است.در 
یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، خروج نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به حقوقی( 
بــه ارزش ۱,۳۵۵ میلیارد تومان را نشــان می دهد. اما امروز ۹۱ میلیــارد تومان ورود نقدینگی انجام 
شده اســت. این دومین روز متوالی اســت که نقدینگی حقیقی وارد سهام می گردد.برآیند معاملات 
صندوق های درآمد ثابت نیز در یک هفته گذشته حاکی از ۶۸۸ میلیارد تومان ورود نقدینگی حقیقی 
به این صندوق ها است. اما امروز ۵۳۸ میلیارد تومان نقدینگی حقیقی از صندوق های درآمد ثابت خارج 
شــده است. در یک هفته گذشته شیب خروج از این صندوق ها هم نسبت به میانگین ماهانه در حال 
افزایش اســت.ارزش صف های خرید ۱۵۰ میلیارد تومان است که کاهش ۸ میلیارد تومانی نسبت به 
میانگین هفتگی را نشان می دهد.این در حالی است که ارزش صف های فروش با افزایش ۲۵ میلیارد 

تومانی نسبت به میانگین هفتگی، در محدوده ۲۹۳ میلیارد تومان قرار دارد.
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گزیده خبر

رییسی: آزاداندیشی »علامه 
مصباح یزدی« مبتنی بر اصول بود

رییس جمهور کشــورمان گفت: علامــه مصباح یزدی بــر مبنای محکم، 
صحبت های نو مطرح می کرد و آزاداندیشــی و نواندیشــی وی، مبتنی بر 
اصول بود.به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام »سید ابراهیم رئیسی« 
رئیس جمهور کشورمان، امروز در کنگره بین المللی اندیشه های علامه مصباح 
یــزدی، اظهار کرد: علامه مصباح یزدی بــر مبنای محکم، صحبت های نو 
مطرح می کرد و آزاداندیشی و نواندیشی وی، مبتنی بر اصول بود.وی افزود: 
وی جریان ســازی می کرد و فقط شــاگردپرور نبود؛ دفاع عقلانی و منطقی 
از باورهای دینی، نکته محوری اســت که در اندیشــه علامه مصباح بود و 
همواره باید مورد توجه قرار بگیرد.رئیس جمهور گفت: دفاع از دین و مبانی 
و اصول، اهمیت زیادی دارد و در رفتار عملی آیت الله مصباح، بسیار برجسته 
بود؛ ایستادگی شــجاعانه و دفاع از دین، اهمیت زیادی دارد. رئیسی ادامه 
داد: تبیین ســخن حق، اهمیت زیادی دارد و اســتقامت در این راه، شرط 
اثربخشی در عرصه یک فکر و اندیشه بالنده است.رئیسی اظهار کرد: رهبری 
انقلاب اسلامی در جریان فتنه، به همه ما هشدار دادند که برای همه عصرها 
بدانیم که فتنه نمی گذارد حقایق دیده شــود؛ انســان با بصیرت حقایق را 
می بینــد و دیگران را هم آگاه می کند. وی با بیــان اینکه در میدان آمدن 
بســیار مهم است افزود: انسان با عزم اســتوار و داشته های علمی، باید در 
صحنه باشــد و رفع نیازهای جامعه را انجام دهد.رئیس جمهور گفت: جهاد 
تبیین مهم اســت و انسان ســالک باید آن را مد نظر داشته باشد؛ ویژگی 
آیت الله مصباح یگانگــی در حرف و عمل بود؛ آنچه مردم را مشــتاق امام 
راحــل و رهبری کرده، این اســت که مردم فهمیدند امــام )ره( و رهبری، 
حرف و عمل شان یکی اســت.وی افزود: امروز جامعه تشنه اندیشه های نو 
است و چهره های اثرگذار باید معرفی شوند. آیت الله مصباح یزدی شخصیتی 
نواندیش و آزاداندیش بود و اندیشه های وی باید همه جا مورد استفاده قرار 
بگیرد.رئیســی گفت: در روز بصیرت )۹ دی( مــردم جریان فتنه را خاتمه 
دادند و این روز، حماسه بزرگی است؛ مردم در آن مقطع احساس کردند که 
باید به فتنه و انحراف پایان دهند؛ این روز باید همیشه در جامعه ما بماند و 
ابعاد این روز و حرکت انقلاب اسلامی برای مردم بیش از پیش تبیین شود.

وی ادامه داد: امیدوارم تا آخرین نفس در مســیر ولایت گام برداریم؛ یقین 
داریم که با این بصیرت و روشن بینی حتماً جریان بدخواه و معاند به حاشیه 
رانده شده و خواهد شد؛ امروز شما مقاومت و حماسه آفرینی مردم فلسطین 
را می بینید که مثال زدنی اســت و نابودی قطعی اســرائیل را نوید می دهد.

رئیس جمهور اضافه کرد: بعد از ۸۰ روز از جنایات رژیم صهیونیستی در غزه، 
از نظر همه صاحبان اندیشه و خرد، پیروز میدان، فلسطین است و اسرائیل 
شکســت جبران ناپذیر را تحمل کرده و ایمان و شــرافت در برابر شــرارت 
پیروز شده اســت؛ موضع ما برای حمایت از فلســطین، حق است.رئیسی 
افزود: جریان ســازی آیت الله مصباح یزدی، محدود به زمان حیات وی نبود 
و بعد از رحلت هم این جریان فکری ادامه داشت و منشأ آثار و برکاتی بود.

زاکانی در گرامیداشت حماسه ۹ دی:

برجام زیاده خواهی دشمنان را 
بیشتر کرد

شــهردار تهران با انتقاد از دیدگاه 
غالــب بر سیاســت خارجی دولت 
رییس جمهور]سابق[  گفت:  سابق، 
این کشور، صحبت از برجام ۲ و ۳ 
می کرد؛ همین دیدگاه زیاده خواهی 
دشمنان را بیشــتر کرد.به گزارش 
خبرنــگار مهر، »علیرضــا زاکانی« 
شــهردار تهران عصر امروز )شنبه( 
در مراســم گرامیداشت حماسه ۹ 
دی در میدان آئینی امام حســین )ع( اظهار کرد: ۱۴ سال پیش در چنین 
روزی، طومار فتنه گران با حضور مردم بســته شــد؛ ما در آســتانه سالگرد 
شهادت حاج قاسم ســلیمانی، این سرباز دین و ملت هستیم؛ همچنین در 
آستانه ولادت با سعادت گُل عالم خلقت، حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها 
هستیم؛ ما مفتخر به مکتب اهل بیت هستیم و هر کسی در مکتب اهل بیت 
بود، بن بســت ندارد و شهادت، افتخار ما است.وی با بیان اینکه ما در سوگ 
شهادت مظلومان فلسطین و محور مقاومت و سردار عزیز خود، سردار »سید 
رضی موسوی« هستیم افزود: امروز بیش از ۸۰ روز از جنایات خون آشام های 
صهیونیســت می گذرد؛ حاصل مقابله با طوفان الاقصی، چیزی جز شهادت 
بیش از ۲۰ هزار نفر فلســطینی مظلوم توسط رژیم سفاک، کودک کُش و 
غیر مشــروع صهیونیستی و حامیان آن یعنی آمریکا و انگلیس نبوده است؛ 
این، پیروزی نیست بلکه شکستی ننگین است.شهردار تهران گفت: آمریکا 
امروز مســتاصل تر و پشــیمان تر از هر روزی، نسبت به شهادت حاج قاسم 
است و بی شک رژیم صهیونیستی نیز همین وضعیت را خواهد داشت. وی 
افزود: مختصات انقلاب اســلامی با پیام جهانی خود در قالب آزادی ملت ها 
و آزادی همه انسان ها از دست استکبار و استبداد، با احیای دین و معنویت 
آغاز شــد.زاکانی گفت: خیزش عمومی ملت ایران علیه نظام ستم شاهی، از 
همان ابتدا مورد کینه دشمنان انقلاب اسلامی قرار گرفت و دشمنان انقلاب 
اسلامی، یک لحظه از مقابله با این انقلاب و جنایت علیه آن، دست نکشیدند؛ 
اما ملت ایران ایستاد و با همه وجود علی رغم شعارهای غرب و شرق سیاسی، 

به آمریکای جنایتکار و دوگانگی آن ، اعتراض کرد.

مراسم گرامیداشت شهادت سردار موسوی

امیرعبداللهیان: ترور شهید 
موسوی ما را در مسیر تأمین 
امنیت منطقه مصمم تر می کند

وزیر امور خارجه گفت: رژیم اسرائیل شهید موسوی را ترور کرد اما چیزی 
از اهداف جمهوری اسلامی برای تامین حداکثری امنیت در منطقه و ایران 
نخواهد کاســت بلکه ما را در این مســیر مصمم تر خواهد کرد.به گزارش 
ایسنا حسین امیرعبداللهیان در حاشیه مراسم بزرگداشت شهید سیدرضی 
موسوی در جمع خبرنگاران گفت: شهید موسوی یکی از بهترین  نیروهای 
انقلاب بود. من در همه ســفرهایم به ســوریه در سال های متمادی با این 
شــهید ارتباط داشتم و می دیدم صادقانه، صمیمانه و مخلصانه برای تامین 
حداکثری امنیت ملی و امنیت منطقه در مبارزه با تروریسم تلاش می کرد.

وی افزود: تردید نکنید که مسیر و راه این شهید ادامه پیدا خواهد کرد. رژیم 
غاصب این شــهید را ترور کرد اما چیزی از اهداف جمهوری اسلامی ایران 
برای تامین حداکثری امنیت در منطقه و کشــورمان نخواهد کاست بلکه 
ما را در این مســیر مصمم تر خواهد کرد.وزیر امور خارجه یادآور شد: البته 
رژیم صهیونیســتی در بیش از ۸۰ روز گذشته دو شکست را متحمل شده 
است؛شکست اول روز هفتم اکتبر بود در این روز اسرائیل در بعد سیاسی و 
امنیتی به تمام معنا فروریخت و در ۸۰ روز گذشــته نیز با مقاومت غزه در 
ابعاد نظامی فروریخت.امیرعبداللهیان تاکید کرد: اقدامی که اسرائیل درباره 
ســیدرضی انجام داد از عصبانیتی بود که در شکست های سیاسی، نظامی 
و امنیتی متوجه آنها شــده که این موضوع در دنیا ثبت شده است و همه 

استراتژیست های نظامی بر آن تاکید دارند.

مراسم گرامیداشت سومین روز شــهادت سردار سیدرضی موسوی از مستشاران 
نظامی ایران در سوریه برگزار شد.به گزارش ایسنا، در این مراسم که در »حسینیه 
حضرت فاطمه الزهرا« ســپاه پاسداران برگزار شد، سردار اسماعیل قاآنی فرمانده 
نیروی قدس ســپاه، ســردار حسین سلامی فرمانده کل ســپاه پاسداران، سردار 
امیرعلی حاجی زاده فرمانده هوافضای سپاه پاسداران، سردار محمد پاکپور فرمانده 
نیروی زمینی ســپاه، حجت الاسلام و المسلمین اســماعیل خطیب و جمعی از 
فرماندهان ارشــد نیروهای مسلح حضور دارند. حسین امیر عبداللهیان وزیر امور 
خارجه در بخشــی از گفت وگوی خود با خبرنگاران در حاشــیه این مراسم گفت:  

رژیم اســرائیل شهید موســوی را ترور کرد اما چیزی از اهداف جمهوری اسلامی 
برای تامین حداکثری امنیت در منطقه و ایران نخواهد کاســت بلکه ما را در این 
مســیر مصمم تر خواهد کرد.احمد وحیدی وزیر کشور هم با اشاره به ترور سردار 
سیدرضی موسوی در حمله ارتش صهیونیستی به سوریه، گفت: رژیم صهیونیستی 
بــا کارهای دیوانه وارش مهرهای تازه ای بــر تابوت خود می زند اما این تصور که با 
ترور این فرماندهان می توانند محور مقاومت را تضعیف کنند، فکری باطل اســت 
سردار موسوی از مستشاران نظامی ایران در سوریه بود که پنجم دی ماه در حمله 

تروریستی ارتش صهیونیستی در زینبیه به شهادت رسید.

رئیس دولت سیزدهم تاکید کرد: بانک هایی که اضافه برداشت داشته اند باید فورا تعیین 
تکلیف شوند.به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی صبح امروز - شنبه ۹ دی ۱۴۰۲ - در 
شصت و سومین اجلاس سالانه مجمع عمومی و فوق العاده بانک مرکزی اظهار کرد: حتما 
حسابرســی و نظارت را امری پسندیده بدانید و همه از حسابرسی و نظارت باید استقبال 
کنند و به پیشــنهادات حسابرســان باید توجه کرد.وی ادامه داد: مسئولیت اصلی بانک 
مرکزی حفظ ارزش پولی ملی اســت و همه تصمیمات باید به حفظ و ارتقای ارزش پول 
ملی در کشور منجر شود. تمام اقدامات در نظام بانکی باید در جهت افزایش سرمایه گذاری 
و حمایت از تولید در کشور باشد. اهرم نظام بانکی باید در جهت افزایش سرمایه گذاری و 
حمایت از تولید به کار گرفته شود.رئیسی با بیان این که »مسئله دیگر، مهار پایدار و کنترل 

تورم اســت«، افزود: اقدامات ما باید انقدر ثبات به بازار بدهد که برای تولید کشــاورزی، 
صنعت، معدن و همه حوزه ها، کار برای میدان دار، کارآفرین و سرمایه گذار قابل پیش بینی 
باشــد.وی با اشاره به این که »مهار ناترازی های بانکی و کاهش این ناترازی ها مورد تاکید 
جدی اســت«، گفت: بالاخره این ناترازی ها هم شما را رنج می دهد و هم نوسانات جدی 
و مشــکلات ایجاد می کند لذا ناترازی بانکی مسئله مهمی است که باید برایش فکر کرد.

رئیــس قوه مجریه در ادامه تاکید کرد: مهار نقدینگی نباید منجر به رکود شــود. ما باید 
مهار تورم را از طریق رشد تولید دنبال کنیم نه از طریق رکود.وی همچنین تصریح کرد: 
نسبت به اضافه برداشت از بانک مرکزی باید حساس بود؛ حالا عامل آن هر چه می خواهد 
باشد فرقی ندارد چون یک علت نیست و علل مختلفی وجود دارد. بانک ها هم اگر از بانک 

مرکزی برداشت دارند، در مقابل ارائه وثائق مورد اعتماد از طرفشان بسیار مهم است. چند 
بانک و و موسسه هستند که در رابطه با اینکه اضافه برداشت می کنند مشکل دارند. یکی 
دو تا را آقای فرزین اشــاره کردند که تعیین تکلیف شدند. چند تای دیگر مانده که باید 
سریع تعیین تکلیف کنید چون زمان دارد می گذرد.رئیسی به اهمیت زیاد الیجاد ثبات در 
بازار ارز اشاره و اظهار کرد: نظام ارزی را اینطوری تعریف کنید که ما بتوانیم آنچه در کشور 
رایج قرار می دهیم همین بازار منضبط و باثبات ارزی باشد که بانک مرکزی دنبال می کند.

وی در ادامه یادآور شد: تبیین و اطلاع رسانی برای مدیریت انتظارات که در عداد کارهای 
بانک مرکزی است بسیار کار خوبی به حساب می آید. یعنی این انتظارات تورمی در بازار 
را باید با تبیین به موقع و سریع و صریح برای مجموعه بازار و کسانی که در بازار مشغول 
هستند انجام شود تا اینها اطمینان پیدا کنند که اینجا جایگاهی است که در حال کنترل 
اســت و ثبات را در ابزار ارزی مدیریت می کند.رئیس دولت ســیزدهم درباره وام ازدواج، 
مسکن و اشتغال اظهار کرد: این سه امر مهم و محوری ما ههستند به ویژه مسئله ازدواج. 
جناب آقای فرزین، خاندوزی و همکارانشــان این وعده هایی که داده شــده، آنچه که در 
قانون آمده و آنچه که اعلام می شود، مردم، جوان ها و خانواده هایشان نباید معطل شوند.

پیش از ســخنان رئیس جمهــور،  فرزین رئیس کل بانک مرکزی ضمن ارائه گزارشــی 
تفصیلی از عملکرد ۸ ماهه اخیر ، به بیان برخی اقدامات انجام شــده در راستای رویکرد 
سیاستی تثبیت اقتصادی بانک مرکزی از جمله در زمینه کنترل و مدیریت رشد نقدینگی، 
تنظیم گری و مدیریت بازار ارز، تقویت نظارت و اصلاح نظام بانکی، تقویت حکمرانی ریال، 
تقویت دیپلماسی ارزی و پولی، تنظیم مناسبات مالی میان بانک مرکزی و شبکه بانکی و 
آگاه سازی و اطلاع رسانی در خصوص موضوعات ارزی و بانکی پرداخت.فرزین در ادامه با 
اشاره به اهمیت شبکه بانکی در نظام تامین مالی کشور گفت: حدود ۸۹.۹ درصد تامین 
مالی کشــور بر عهده نظام بانکی است. در این بین بازار سرمایه نیز حدود ۱۰ درصد بار 
تامین مالی و تنها ۰.۱ درصد توسط سرمایه گذار خارجی تامین می شود که نشان از فشار 
سنگین بار تامین مالی کشور به شبکه بانکی دارد. بر این اساس رویکردهای کلی سیاست 
اعتباری بانک مرکزی نیز شــامل تقویت ســرمایه در گردش، تامین مالی زنجیره ای در 
راستای تامین مالی غیرتورمی، تقویت تامین مالی شرکت های دانش بنیان، بهبود تامین 
مالی خرد اســت به گونه ای که نظام اقتصادی و تولید کشور دچار وقفه نشود و همزمان 
برنامه های مهــار تورم نیز به خوبی به اجرا درآید.رئیــس کل بانک مرکزی در خصوص 
پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری که مورد تأکید ریاست جمهوری نیز هست گفت: 
در حالیکه پرداخت ۱۱۲ همت تا تاریخ ۷ دی ماه ۱۴۰۲ تسهیلات ازدواج مصوب شده بود 
تا این تاریخ بیش از حدود ۱۲۹ همت تسهیلات ازدواج پرداخت شده است که حاکی از 
تحقق ۱۱۵ درصدی عملکرد توسط شبکه بانکی در سال ۱۴۰۲ است.وی افزود: همچنین 
تا تاریخ ۷ دی ماه پرداخت ۳۸.۲ همت تسهیلات فرزندآوری مصوب شده بود و تا تاریخ 
اشاره شده بیش از ۳۵.۵ همت وام فرزندآوری به متقاضیان پرداخت شده است که تحقق 

۹۳ درصدی تکالیف فوق را نشان می دهد.

سخنگوی شورای نگهبان اظهار کرد که این شورا، طرح »حمایت از گزارشگران فساد« را خلاف شرع و قانون 
اساسی تشخیص نداده اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، »هادی طحان نظیف« سخنگوی شورای نگهبان با 
انتشار مطلبی در فضای مجازی از تایید طرح »حمایت از گزارشگران فساد« در شورای نگهبان خبر داد.طحان 
نظیف در این باره نوشــت: »طرح حمایت از گزارشگران فساد که در مراحل قبل با اشکالات و ابهاماتی مواجه 
شــده بود، پس از اصلاح در مجلس و بررسی مجدد در شــورای نگهبان، خلاف موازین شرع و قانون اساسی 

شناخته نشد«.

اســتاندار تهران گفت: انتخابات مجلس شورای اسلامی باید بسیار هوشمندانه، توأم با دقت و از همه مهمتر با امانت داری 
برگزار شــود.به گزارش ایسنا، علیرضا فخاری صبح امروز در گردهمایی عوامل انتخابات تهران با گرامیداشت روز نهم دی، 
اظهار کرد: انتخابات یک امتحان، فریضه و تکلیف است چون در نظامی زندگی می کنیم که ایمان به خداوند و سلسه نورانی 
هدایت و هادیان متصل است.وی ادامه داد: در این دوره از انتخابات که اولین انتخاباتی است که دولت سیزدهم اجرا می کند، 
باید بســیار هوشــمندانه و توأم با دقت و از همه مهمتر امانت داری برگزار شود. دولت سیزدهم برای رسیدن به یک نقطه 
اطمینــان بخش برای مــردم در انتخابات، نقش امانت داری با تمام و کمال اجرا می کند. عوامل اجرایی این نقش مهم را بر 

عهده دارند.استاندار تهران خاطرنشان کرد: عوامل اجرایی مومن و باتقوا برای تحقق رویداد بزرگ انتخابات باید در وهله اول امانتدار باشند تا مردم به اطمینان برسند 
که اگر در انتخابات شرکت کنند، از رای آنها امانتداری می شود. حاکمیت قانون و رعایت شئونات مردم، دقت نظر، نظم باید از سوی عوامل اجرایی رعایت شود تا مردم 
احساس امنیت و آرمش کنند.فخاری تاکید کرد: انتخابات در جمهوری اسلامی همواره در فضای مردم سالاری دینی برگزار شده و از رای مردم صیانت می شود. باید 
مولفه های مدنظر رهبری برای انتخابات یعنی امنیت، مشارکت، سلامت و رقابت اجرا شود. رعایت این مولفه ها، موجب افزایش سطح مشارکت می شود. مشارکت بالا 
در انتخابات است که مشکلات اساسی در کشور را می تواند حل کند. باید به کاندیدها برای رقابت سالم، اطمینان داده شود و این به رفتار عوامل اجرایی بستگی دارد

خبر طحان نظیف؛

شورای نگهبان طرح »حمایت از گزارشگران 
فساد« را تایید کرد

گردهمایی عوامل انتخابات شهر تهران

فخاری: انتخابات باید با امانت داری از رای مردم 
برگزار شود

رئیس جمهور در اجلاس سالانه مجمع عمومی بانک مرکزی

بانک هایی که اضافه برداشت داشته اند، فورا تعیین تکلیف شوند

مراسم گرامیداشت شهادت سردار موسوی برگزار شد
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گزیده خبر

برنامه جدید بانک مرکزی برای پرداخت وام ازدواج و فرزند

لزوم بهره گیری از 
زبان هنر برای ایجاد 

مدیریت انرژی

فرزیــن گفت: تا به امــروز بیش از حدود ۱۲۹ همت تســهیلات ازدواج 
پرداخت شــده اســت که حاکی از تحقق ۱۱۵ درصدی عملکرد توسط 
شبکه بانکی است.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدرضا فرزین در شصت 
و سومین اجلاس ســالانه مجمع عمومی و فوق العاده بانک مرکزی که 
ریاست جمهور، دادستان کل کشــور، وزیر امور اقتصاد و دارایی، رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه، وزیر صمت، وزیر نفت، وزیر جهاد کشاورزی و 
سایر اعضای مجمع به همراه اعضای شورای پول و اعتبار و اعضای هیئت 
عامل و مدیران بانک مرکزی حضور داشــتند، تصریح کرد: در راســتای 
سیاســت های جدید بانک مرکزی با محورهای کنترل و مدیریت رشــد 
نقدینگی با هــدف مهار تورم، تنظیم گری و مدیریــت بازار ارز، تقویت 
نظارت و اصلاح نظام بانکی، تقویت حکمرانی ریال و تقویت دیپلماســی 
ارزی و پولــی و مدیریت انتظارات تورمی و افزایش اعتماد مردم و فعالان 
اقتصــادی به آینده اقتصاد ایران مورد تاکید قــرار دارد.رئیس کل بانک 
مرکــزی در خصوص اقدامات بانک مرکزی برای تنظیم گری و مدیریت 
بازار ارز گفت: تقویت سمت عرضه ارز با اقداماتی چون پیگیری بازگشت 
ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشــور، استفاده از ظرفیت های 
کشــورهای همسایه و شرکای تجاری و متنوع سازی روش های بازگشت 
ارز حاصل از تجارت در حال اجرا اســت.وی افزود: در ســمت تقاضا نیز 
با رویکرد تأمین نیازهای واقعی ارز، تدوین ســالانه برنامه مصارف ارزی، 
تأمین ارز کالاهای اساســی در بستر پرتال ارزی، راه اندازی مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران، تغییر رویکرد نظارت بر مصارف ارزی کشــور و کنترل 
مصرف ارز نیازهای ضروری به حســاب ارزی متقاضیان در دســتور کار 
قرار گرفت و نتایج رضایت بخشی برای مدیریت بهینه بازار ارز کشور در 
پی داشــت.رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: برای تقویت و مدیریت 
ذخایر بازار ارز نیز با دیپلماسی ارزی و حرکت در راستای آزادسازی منابع 
بلوکه شــده در سایر کشــورها هم اکنون در وضعیت مناسبی به لحاظ 
ذخایــر ارزی قرار داریم و با برنامه های آتی ســعی در تقویت این ذخایر 
خواهیم داشت. همچنین برای گسترش تعاملات از ظرفیت های اتحادیه 
پایاپای آسیا که ریاست دوره ای آن بر عهده ایران است بهره خواهیم برد.

دکتــر فرزین گفت: طراحی صندوق تثبیــت ارزی، طراحی و راه اندازی 
سامانه های جدید معامات ارزی، افتتاح مرکزی مبادله ارز و طلای ایران، 

طراحی و انتشــار اوراق مرابحه ارزی با هدف تأمین مالی تولید در داخل 
کشور و اصلاح رویه های رفع تعهد صادراتی از دیگر اقدامات بانک مرکزی 

در راستای پیاده سازی برنامه تثبیت اقتصادی و ثبات در بازار ارز است.
بار تأمین مالی کشور بر عهده شبکه بانکی دکتر فرزین با اشاره به اهمیت 
شبکه بانکی در نظام تأمین مالی کشور گفت: حدود ۸۹.۹ درصد تأمین 
مالی کشور بر عهده نظام بانکی است. در این بین بازار سرمایه نیز حدود 
۱۰ درصد بار تأمین مالی و تنها ۰.۱ درصد توســط سرمایه گذار خارجی 
تأمین می شــود که نشان از فشار سنگین بار تأمین مالی کشور به شبکه 
بانکی دارد. وی افزود: بر این اســاس رویکردهای کلی سیاست اعتباری 
بانک مرکزی نیز شامل تقویت سرمایه در گردش، تأمین مالی زنجیره ای 
در راستای تأمین مالی غیرتورمی، تقویت تأمین مالی شرکت های دانش 

بنیان، بهبود تأمین مالی خرد است به گونه ای که نظام اقتصادی و تولید 
کشور دچار وقفه نشــود و همزمان برنامه های مهار تورم نیز به خوبی به 

اجرا درآید.تحقق ۱۱۰ درصدی پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزنداوری
رئیــس کل بانک مرکــزی در خصــوص پرداخت تســهیلات ازدواج و 
فرزندآوری که مورد تاکید ریاســت جمهوری نیز هســت، تشریح کرد: 
در حالیکــه پرداخت ۱۱۱.۸ همت تا تاریخ ۷ دی ماه ۱۴۰۲ تســهیلات 
ازدواج مصوب شده بود تا این تاریخ بیش از حدود ۱۲۹ همت تسهیلات 
ازدواج پرداخت شــده اســت که حاکی از تحقق ۱۱۵ درصدی عملکرد 
توســط شبکه بانکی در سال ۱۴۰۲ اســت.وی افزود: همچنین تا تاریخ 
۷ دی ماه پرداخت ۳۸.۲ همت تســهیلات فرزندآوری مصوب شده بود 
و تا تاریخ اشــاره شــده بیش از ۳۵.۵ همت وام فرزندآوری به متقاضیان 

پرداخت شده است که تحقق ۹۳ درصدی تکالیف فوق را نشان می دهد.
فرزیــن گفت: در مجموع ۱۱۰ درصد تکالیف تعیین شــده در خصوص 
وام های ازدواج و فرزندآوری پرداخت شده است.رئیس کل بانک مرکزی 
اظهار داشــت: از آنجایی که پرداخت تسهیلات ازدواج به تمام متقاضیان 
از دغدغه های ریاست محترم جمهوری است و همچنین با توجه به تعداد 
بالای متقاضیان و اهمیت موضوع برای آحاد جامعه برنامه های مدونی در 
بانک مرکزی برای پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزند به متقاضیان داریم 
تا دسترسی تمام متقاضیان به این تسهیلات فراهم شود که این برنامه از 
هفته های آتی و با تأمین منابع لازم از سوی شبکه بانکی اجرایی خواهد 
شــد.دکتر فرزین در خصوص تأمین مالی شــرکت های دانش بنیان نیز 
گفت: در هشت ماهه نخست سال ۱۵۴۱ هزار میلیارد ریال به شرکت های 
دانش بنیان تســهیلات پرداخت شده اســت که رشد ۷۱.۸ درصدی در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد.رئیس کل بانک مرکزی 
در خصوص برنامه بانک مرکزی بــرای اصلاح نظام بانکی و رفع ناترازی 
ها گفت: اصلاح رابطه دولت و شبکه بانکی و بانک مرکزی، اصلاح رابطه 
بانک ها و بانک مرکزی، تقویت نســبت کفایت سرمایه بانک ها و تقویت 
نظارت هوشمند و چندلایه بانک مرکزی بر فعالیت شبکه بانکی در دستور 
کار اســت و اگر بانکی نتواند در مســیر اصلاح و رفع ناترازی گام بردارد 
به ســمت عملیات فیصله خواهیم رفت.فرزین با اشاره به نتایج سیاست 
تثبیت در کاهش نرخ رشــد نقدینگی به عنوان عامل اصلی کنترل تورم 
اظهار داشــت: نرخ رشد نقدینگی از ۴۲.۸ درصد در مهر ۱۴۰۰ به ۲۶.۲ 
درصد در پایان آبان ماه سال جاری رسیده است و تا پایان سال با اجرای 
دقیق برنامه کنترل تورم انتظار می رود به هدف رشد ۲۵ درصدی برسیم.

وی گفت: در خصوص نرخ رشد پایه پولی نیز که در پایان فروردین امسال 
حدود ۴۵ درصد بود به ۳۸.۵ درصد در آبان ماه رســیده و انتظار می رود 
همچنان در مسیر کاهشــی قرار داشته باشد.فرزین با اشاره به رشد ۴.۷ 
درصدی اقتصاد کشــور در ۶ ماهه نخست ســال جاری نیز افزود: رشد 
اقتصادی ۴.۷ درصدی با نفت و رشــد ۳.۶ درصدی بدون احتساب نفت 
نشان از بازگشت کشور به مسیر رشد اقتصادی بلندمدت دارد و امیدواریم 
با ادامه سیاست تثبیت و پیش بینی پذیر تر شدن اقتصاد شاهد شکوفایی 

هر چه بیشتر اقتصاد کشور باشیم.

مدیرعامل توانیر به مناســبت برگزاری اختتامیه جشنواره عروسکی مصرف بهینه 
برق، بر لزوم بهره گیری از زبان هنر برای دغدغه مند کردن مردم در زمینه مدیریت 
انرژی تاکید کرد.به گزارش ایســنا، آرش کردی با اشــاره بــه رویکرد جدید توانیر 
در بهــره گیــری از همه ظرفیت های حوزه اجتماعــی و هنری در زمینه فرهنگ 
سازی مصرف انرژی خاطرنشان کرد: هدایت جامعه به سوی مصرف بهینه نیازمند 
فعالیت های مدون و هوشــمندانه از زمینه آگاه ســازی جامعه و ایجاد انگیزه برای 
رفتار مناسب است.وی در این زمینه هنر را یکی از مهمترین ابزارهای تاثیرگذاری 
بر اذهان عمومی مردم برشــمرد و گفت: هنر از بسترهای جذاب فرهنگ سازی در 
جهان کنونی تلقی می شــود که با ظرافتی خاص اذهان فرهیختگان را تحت تاثیر 
قرار می دهد، برنامه ریزی، آگاهی بخشی و فرهنگ سازی صحیح و اصولی با هدف 
جهت دهی به رفتار جامعه از کلیدی ترین نقش های رســانه ها محســوب می شود 
که با بهره گیری از ظرفیت رشــته های مختلف هنری به عنوان ابزارهای کارآمد در 
حوزه فرهنگ ســازی اجرا می شود.کردی افزود: با این رویکرد روابط عمومی و امور 
بین الملل شــرکت توانیر با همکاری شرکتهای زیرمجموعه صنعت برق، برگزاری 
۵ جشــنواره فرهنگی، ادبــی و هنری با موضوع مدیریت مصرف برق را در ســال 
جاری برنامه ریزی و اجرایی کرده تا ضمن تولید آثار فاخر و ارزنده تعاملات شایسته 
شایسته تری با اصحاب رسانه و هنر در ابعاد و شاخه های مختلف شکل گیرد.براساس 
این گزارش، آیین اختتامیه نخستین جشنواره ملی عروسکی مدیریت مصرف برق 
با حضور جمع کثیری از هنرمندان این عرصه برگزار شد. در همین خصوص محمد 
علی اکبری، مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل شــرکت توانیر با بیان این که 
در این جشــنواره ها مصرف انرژی از زبان هنر برای همه نسل های آینده ساز کشور 
بیان شده است، تصریح کرد: تنها راه مدیریت مصرف انرژی، اجتماعی سازی برق و 
استفاده از اصحاب هنر در این راه است و ما دست یاری به سوی آن ها دراز می کنیم.

وی افزود: امنیت کشــور ما به امنیت انرژی گره خورده است که این گره به دست 
اصحاب هنر باز می شود.

آنطور که معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شــرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشــور اعلام کرده بارش های پاییزی محقق نشــده و از هم اکنون برنامه ریزی برای 

مقابله با خشکسالی و تامین آب مورد نیاز مردم در تابستان ۱۴۰۳ آغاز شده است.
به گزارش ایسنا، جمعیت ایران در سال ۱۳۰۰ کمتر از ۱۰ میلیون نفر بوده که امروز 
به بیش از ۸۰ میلیون نفر افزایش یافته و پیش بینی می شود که در سال ۲۰۵۰ جزو 
۱۰ کشــور پرجمعیت دنیا به شمار آید. میزان سرانه آب تجدیدپذیر در سال ۱۳۰۰ 
حدود ۱۳ هزار متر مکعب بوده که در حال حاضر به حدود ۱۴۰۰ مترمکعب تقلیل 
یافته اســت.روند کاهشی دسترسی به ســرانه آب در تمام دنیا با توجه به روند رشد 
جمعیت وجود دارد، بیش از ۸۰ درصد وسعت ایران در مناطق نیمه خشک، خشک 
و فراخشک قرار گرفته که باید بازنگری در تمام اصول استفاده از آب در کشور انجام 
شــود.آمارهای ســازمان ها و وزارتخانه های متولی و یا متاثر از منابع آبی کشور بیان 
کننده شرایط نامساعد و گاه خطرناک درباره عدم توجه به آب و استفاده از آن است. 
این آمار به ویژه در آبخوان ها، سفره های آب زیرزمینی، چاه های مجاز و غیر مجاز و یا 
فرونشست زمین چنان نگران کننده است که از یک جنگ نظامی ترسناک تر به نظر 
می رسد.اطلاعات می گویند حدود نیمی از ۶۰۰ آبخوان های آب زیرزمینی دشت های 
کشور در آستانه خشک شدن قرار دارند. مصرف آب های سطحی به میزانی غیرقابل 
باور رســیده و این باعث شــده است تقریباً اکثریت تالاب های کشور رو به خشکی و 
کاهش سطح بروند. مجدد آمار از کاهش آب های قابل استحصال و استفاده به کمتر از 
۱۰۰ میلیارد مترمکعب می گویند. در همین توان ذخیره سازی حاصل از سدسازی ها 
نیز به ســختی ۵۰ میلیارد مترمکعب را نشان می دهد.در این میان مشکلات مرتبط 
با سیستم های توزیع آب، انتقال بین حوضه ای، کیفیت آب، تامین آب شرب، قیمت 
واقعی آب، تولید انرژی برقابی، ریزگردها، دریاچه  ارومیه، شبکه های آبیاری و زهکشی، 
دیپلماســی آب، رودهای مرزی و تغییر اقلیم نیز همگی از مشکلاتی است که آن را 
به نام بحران آبی تا ورشکستگی می نامیم.۷۰ درصد از دشت های کشور در محدوده 
ممنوعه و ممنوعه بحرانی قرار دارددر این بین ۷۰ درصد از دشــت های کشــور ۹۰ 
درصد چاه های کشــور را در بر گرفته است که اکنون در وضعیت بحرانی و ممنوعه 
بحرانی قرار دارد.از ۶۰۹ دشت کشور، ۳۵۹ محدوده از کل محدوده های کشور شامل 
گزارش فرونشســت از سوی سازمان زمین شناسی شده است. ۲۵۰ محدوده که ۶۷ 
هزار چاه دارد و ۱۶ درصد برداشــت آب در آن صورت گرفته، فرونشســت نداشــته 
است ولی حدود ۸۸ محدوده بین صفر تا پنج سانتی متر فرونشست داشته است.این 

محدوده دارای ۷۵ هزار چاه است و میزان برداشت آب آن نیز ۱۸ درصد بوده است. 
۱۷۹ محدوده نیز که دارای ۱۵۴ هزار چاه کشــاورزی است، با پنج تا ۱۰ سانتی متر 
فرونشست روبرو بوده است.سالانه بین ۴۵ تا ۵۰ سانتی متر فرونشست در کشور رخ 
می دهد، در ۳۵۹ دشت فرونشست رخ داده و ۴۲۰ دشت افت تراز دارد که ممنوعه 
و ممنوعه بحرانی اســت.با اجرای طرح احیا و تعادل بخشی تاکنون ۱۳۲ هزار حلقه 
چاه غیرمجاز مســلوب المنفعه شده است. همچنین ۱۴۰ هزار پروانه چاه کشاورزی 
براســاس سند ملی آب اصلاح یا تعدیل شده اســت.وضعیت مخازن سدها چگونه 
است؟آمار بهره برداری از سدهای مخزنی کشور تا پنجم دی ماه بیانگر این است که 
میزان پر شدگی سدهای کشور ۴۰ است.میزان ورودی مخازن کل کشور از ابتدای 
سال آبی تاکنون معادل ۴ میلیارد و ۴۶۰ میلیون مترمکعب بوده که در قیاس با سال 
گذشــته که عددی معادل ۴ میلیارد و ۱۳۰ میلیون مترمکعب بوده ۸ درصد رشد 
داشــته است. همچنین میزان کل خروجی سدهای کشور نیز نسبت به سال قبل با 
۲۱ درصد افزایش مواجه بوده اســت.حجم آب موجود مخازن اکنون ۱۹ میلیارد و 
۹۰۰ میلیون مترمکعب ثبت شده که این عدد نسبت به سال قبل که عددی معادل 
۱۸ میلیارد و هفت میلیون مترمکعب بوده ۱۰ درصد افزایش یافته است.همچنین 
حجم آب ســدهای پنج گانه اســتان، اکنون ۲۸۱ میلیون مترمکعب است که این 
مقدار در مدت مشــابه سال آبی گذشته ۲۷۲ میلیون متر مکعب بوده است.سومین 
ماه فصل پاییز با ثبت ۶.۶ میلیمتر بارش در حالی به پایان رســید که استان تهران 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته و همچنین متوسط بلند مدت به ترتیب با کاهش 
۶۳ و ۸۲ درصدی نزولات جوی مواجه بوده اســت. مجموع ریزش های جوی ثبت 
شده توســط شبکه سنجش ایستگاه های آب و هواشناسی در حوزه عملکرد استان 
تهران ، از ابتدای سال آبی جاری تا پایان فصل پاییز ۳۸ میلیمتر بوده، این امر نشان 
از کاهش ۵۱ درصدی میزان بارندگی ها نسبت به متوسط بلندمدت دارد. اگرچه بر 
اساس پیش بینی های سازمان هواشناسی، انتظار فعالیت پدیده النینو و وقوع بارش 
هــای فرانرمالی در فصل پاییز و به ویژه مــاه های آبان و آذر می رفت، ولی برخلاف 
الگوهای پیش بینی شــده، فصل پاییز نیز با کاهش قابل توجه ریزش های جوی، به 
پایان رسید تا همچنان تمام امیدها معطوف به فعالیت سامانه های بارشی در فصل 
زمســتان باشد. در شــرایط فعلی چاره ای جز برنامه ریزی منسجم توسط دولت و 
همکاری مشترکان برای مدیریت مصرف نیست و لازم است دولت برنامه جدی برای 

گذر از تنش آبی داشته باشد.

رئیس انجمن صنفی کارفرمایان صنعت پتروشیمی از افزایش هشت درصدی تولید صنعت پتروشیمی در طول هشت ماهه 
امسال خبر داد و گفت: در صادرات نسبت به سال قبل در یک خط مستقیم قرار داریم چراکه امسال ۶۶۰ هزار تن بیشتر به 
بورس کالا عرضه کردیم.به گزارش ایســنا، احمد مهدوی امروز در نشست خبری با بیان اینکه سال گذشته ۱۶ میلیارد دلار 
صادرات در صنعت پتروشیمی داشتیم که ۱۴ میلیارد دلار به نیما داده شد و مابقی برای خرید تجهیزات، کالا و کاتالیست و 
اجرای طرح های پتروشیمی هزینه شده است.وی با اشاره به سهم ۳۰ درصدی صنعت پتروشیمی از صادرات غیرنفتی اظهار 
کرد: ۲۷ تا ۳۰ درصد بازار سرمایه متعلق به صنعت پتروشیمی است و این صنعت نقش برجسته ای در رشد ناخالص داخلی 
کشور دارد.او با بیان اینکه صنعت پتروشیمی سالانه ۶ میلیارد دلار صنایع پایین دستی را تغذیه می کند که اگر این صنعت 
نبود باید واردات می شد، گفت: این صنعت سالانه بیش از ۵۰۰ میلیون دلار کود اوره به سازمان خدمات کشاورزی با قیمت بسیار پایین عرضه می کند.دبیرکل انجمن 
صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی با اشاره به ناترازی گاز در کشور، تاکید کرد: عدم مصرف بهینه و عدم سرمایه گذاری علت ناترازی گاز در کشور است، در این بین 
صنعت پتروشیمی اولین صنعتی است که در حوزه سرمایه گذاری وارد شده است.مهدوی با بیان اینکه صادرات صنعت پتروشیمی از نظر حجمی در هشت  ماهه امسال 
۱۹ میلیون و ۸۵۰ هزار تن به ارزش ۸ میلیارد و ۳۶۰ میلیون دلار بوده که نسبت به مدت مشابه پارسال از نظر ارزشی به دلیل کاهش قیمت های جهانی محصولات، 

افت داشته است، اظهار کرد: ظرفیت صنعت پتروشیمی تا پایان سال ۱۴۰۲ به حدود ۹۶ میلیون تن می رسد.

وزیر نیرو با اشاره به اینکه از پنج شرکت ایرانی فعال در سد و نیروگاه راغون تاجیکستان حمایت می کنیم،گفت: دولت سیزدهم در تلاش است 
تا حجم مبادلات با کشورهای دوست همانند تاجیکستان را افزایش دهد.به گزارش ایسنا، علی اکبر محرابیان در جریان بازدید از سد و نیروگاه 
راغون تاجیکستان که بخش هایی از این پروژه بزرگ به دست پیمانکاران ایرانی در حال احداث و توسعه است، گفت: نیروگاه راغون تاجیکستان 
بلندترین ســد جهان با گنجایش ۱۴ میلیارد متر مکعب ذخیره آب اســت که شش واحد نیروگاهی هر کدام به ظرفیت ۶۰۰ مگاوات دارد.وی 
افزود: تاکنون دو واحد این نیروگاه به بهره برداری رسیده و قرار است مجموعاً ۳۶۰۰ مگاوات تولید برق داشته باشد.وزیر نیرو با اشاره به اینکه 

در اجرای این سد پیمانکاران ایرانی نقش فعالی داشته اند، افزود: با توجه به استمرار فرایند ساخت و تکمیل این پروژه همچنان از خدمات شرکت های فنی مهندسی ایرانی استفاده می شود.
محرابیان هدف از این بازدید را بررسی وضعیت شرکت های فعال ایرانی در این پروژه بزرگ و بین المللی عنوان و تاکید کرد: پشتیبانی از شرکت های ایرانی و تقویت سطح همکاری و فعالیت 
آنها در کشور تاجیکستان و سایر کشورهای همسایه در دستور کار دولت سیزدهم قرار دارد.وی در بخش دیگری از سخنانش به برگزاری شانزدهمین کمیسیون مشترک همکاری های ایران 
و تاجیکســتان که پنجم تا هشــتم دی ماه در تاجیکستان برگزار شده است، اشــاره کرد و یادآور شد: کشور دوست و همزبان ما تاجیکستان یکی از کشورهای مهم آسیای میانه است و در 

جریان شانزدهمین کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی و تجاری بین ایران و تاجیکستان در راستای تقویت سطح همکاری شرکت های ایرانی مذاکرات بسیار خوبی صورت گرفت.

وزیر نیرو اعلام کردافزایش ۸ درصدی تولید صنعت پتروشیمی

تلاش دولت سیزدهم برای افزایش حجم مبادلات با تاجیکستان

بهره برداری از پروژه ریلی 
میانه- اردبیل تا پایان امسال

وزیر راه و شهرسازی ضمن تاکید بر تکمیل پروژه ریلی میانه - اردبیل، 
گفت: این پروژه یکی از پروژه های مهم ریلی اســت که دولت سیزدهم 
نسبت به تکمیل آن اهتمام ویژه ای دارد.به گزارش خبرگزاری مهر، امروز 
)۹ دی ماه( در جریان ســفر مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی به 
استان اردبیل ۶۶۰۰ واحد مسکونی استان در بخش شهری و روستایی 
در زیربنــای ۵۹۰ هزار و ۸۶۰ مترمربع و با قیمت تمام شــده ۵۲ هزار 
و ۷۱۱ میلیارد ریال به بهره برداری رســید.بر اساس اعلام مدیرکل راه 
و شهرســازی اســتان، این واحدهای در قالب های طرح ملی مســکن، 
بافت های فرســوده، خود مالکی و مســکن های روســتایی افتتاح شد. 
افتتاح های انجام شده امروز در بخش مسکن شامل ۷۵۲ واحد مسکونی 
شــهری و تعداد ۵۸۴۸ واحد مسکونی روستایی است.همچنین، از این 
تعداد واحد مســکونی بهره برداری شــده، ۲۱۰ واحد مسکونی متعلق 
به پروژه شــهید پیران واقع در شهرک اندیشــه ۲ اردبیل، تعداد ۱۵۰ 
واحد مسکونی متعلق به پروژه شهید پاریاب واقع در خیابان دارو پخش 
اردبیل، تعداد ۱۳۰ واحد مسکونی به صورت خود مالکی در قالب اجرای 
طرح نهضت ملی مســکن در شــهرها و تعداد ۲۶۲ واحد مسکونی در 
بافت های فرسوده و سکونتگاه های غیر رسمی توسط خود متقاضیان و 
با مدیریت اداره کل راه و شهرســازی استان اردبیل احداث شده است.

بهره برداری از پروژه ریلی میانه- اردبیل تا پایان امســال در ادامه بازدید 
وزیر راه و شهرســازی از جریان سفر به استان اردبیل از راه آهن میانه- 
اردبیل بازدید کرد. وزیر راه و شهرســازی در جریان این بازدید، ضمن 
ارزیابی روند تکمیل راه آهن میانه- اردبیل در گفت وگو با پیمانکاران این 
پروژه بر تکمیل و بهره برداری هرچه سریع تر این طرح ریلی تأکید کرد.

این پروژه یکی از پروژه های مهم ریلی است که دولت سیزدهم نسبت به 
تکمیل آن اهتمام ویژه داشته است.راه آهن میانه-اردبیل به طول ۱۷۵ 
کیلومتر یکی از سخت ترین مسیرهای ریلی در حال احداث است. احداث 
۳۲ کیلومتر تونل و گالری، ۶۱ دســتگاه تونل و ۲۹ دستگاه پل بزرگ 
تنها بخشی از سختی های اجرا در این پروژه است که با استفاده از توان و 
تخصص مهندسان ایرانی و با استفاده از تکنولوژی های بومی انجام شده 

است و تا پایان سال جاری آماده بهره برداری می شود.

با برپایی نمایشگاه ایران ساخت اجرایی می شود

عرضه بیش از ۱۰ هزار 
محصول دانش بنیان از ۱۲ دی 
در نمایشگاه بین المللی تهران

معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری از برگزاری نمایشــگاه تجهیزات و مواد آزمایشگاهی از ۱۲ دی 
ماه سال جاری خبر داد و گفت: در این دوره از نمایشگاه ۳۳۰ شرکت دانش بنیان 
بیش از ۱۰ هزار محصول خود را عرضه خواهند کرد.به گزارش ایسنا، جواد مشایخ 
در نشســت خبری یازدهمین دوره نمایشگاه تجهیزات، مواد آزمایشگاهی و تست 
و آزمون پیشرفته ایران ســاخت که امروز با حضور معاون علمی رئیس جمهوری 
در محل معاونت علمی ریاســت جمهوری برگزار شد، با اعلام اینکه این نمایشگاه 
از ۱۲ تا ۱۵ دی ماه ۱۴۰۲ در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار 
می شود، افزود: در این دوره از نمایشگاه از ۸ مورد از تجهیزات تست و آزمون جدید 
و ســاخت بار اول رونمایی خواهد شد.رئیس یازدهمین دوره نمایشگاه تجهیزات، 
مواد آزمایشــگاهی و تست و آزمون پیشرفته ایران با اشاره به حضور ۳۳۰ شرکت 
دانش بنیــان و ارائه بیش از ۱۰ هزار و ۵۰۰ محصــول و تجهیزات جانبی در این 
نمایشگاه، گفت: با بررسی های انجام شده، فعالیت این ۳۳۰ شرکت منجر به ایجاد 
و پایداری سازی اشتغال قریب به ۷۲۰۰ نفر که عمده آنها افراد تحصیلکرده هستند، 
شــده است. مشایخ با تاکید بر گســترش بازار شرکت ها به بخش صنعت در دوره 
یازدهم نمایشــگاه تجهیزات تست و آزمون پیشرفته، گفت: فروش ۱۰ دوره قبلی 
نمایشگاه بیش از هزار و ۶۴۷ میلیارد تومان با حمایت ۳۵ درصدی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش  بنیان بوده اســت. همچنین در دوره دهم نمایشگاه، فروش 
قطعی ۲۹۱ میلیــارد تومان با حمایت ۸۴ میلیارد تومانی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش  بنیان )۳۷ درصد رشــد فروش نسبت به دوره نهم( بوده است.وی 
خاطر نشــان کرد: محصولات و گروه های کالایی ارائه شــده در این نمایشگاه در 
۱۴ حوزه نفت، گاز و پتروشــیمی؛ برق، الکترونیک، نرم افزار و شبیه ساز، عمران و 
ساختمان، مکانیک، شــیمی و متالورژی، کشاورزی و محیط زیست، فیزیک پایه، 
تجهیزات عمومی آزمایشــگاهی، تجهیزات و ماشــین آلات در حوزه فناوری های 
راهبردی، مهندسی پزشکی و زیســت مواد، مواد آزمایشگاه، تجهیزات آموزشی 
با فناوری مناســب؛ تجهیزات حوزه تست و آزمون صنعتی و ارائه کنندگان 

خدمات کالیبراسیون ارائه شده است.

باران به کمک منابع آبی نیامد
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بقایای یک ماهواره چینی که اخیرا به فضا فرســتاده شــده بود در 
نزدیکی یک منطقه مسکونی روی زمین فرود آمد و شاهدان عینی 
نیز در محل تصاویری ثبت کردند.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از اسپیس، سازمان ملی فضایی چین سه شنبه هفته قبل در ساعت 
۳:۲۶ دقیقه به وقت گرینویچ از مقر پرتاب ماهواه شیچانگ در ایالت 
ســیچوان ۲ ماهواره به مدار زمین فرستاد. در این ماموریت موشک 
لانگ مارچ ۳B دو ماهواره برای سیســتم ناوبــری Beidou چین را 
حمل کرد که مشــابه سیســتم جی پی اس است که در آمریکا به 
کار می رود.هرچند ۲ ماهواره به طور موفقیت آمز به مدار متوســط 
زمین)MEO( ارســال شــدند، اما بوســترهای جانبی موشک چند 
قسمتی لانگ مارچ۳B به زمین سقوط کردند و در منطقه گوانگشی 
واقع در جنوب چین فرود آمدند.ویدیویی که اندرو جونز خبرنگار و 
یکی از شاهدان از این رویداد در ایکس)توییترسابق( منتشر کرده، 
نشان می دهد یکی از بوسترها در منطقه جنگلی فرود آمده است. 
البتــه در ویدیو انفجار نیز دیده می شــود. همچنین گزارش های 
دیگر حاکی از فرود بوستر دیگر موشک در نزدیکی یک خانه است.

به نوشــته وب سایت اسپیس نیوز، در ویدئو در کنار ساختمان گاز 
قرمز -قهوه ای رنگ یا دود حاکی از تتروکسید نیتروژن و همچنین 
گازی زرد رنگ دیده می شود که احتمالا به دلیل اختلاط سوخت 
نامتقارن دی متیل هیدرازین )UDMH( با هوا به وجود آمده است.

همچنین در بخشی از گزارش وب سایت آمده است: بوستر نخست 
و چهار بوستر جانبی لانگ مارچ۳B از ترکیب پیشرانه هایپرگولیک 
هیدرازین و تتروکسید نیتروژن استفاده می کنند. هر دو ماده اکسید 
کننده تتروکسید نیتروژن وســوخت UDMH خطرات جدی برای 
سلامت انسان دارند.البته این نخستین باری نیست که بوستر موشک 
های مربوط به پرتاب ماهواره های Beidou نزدیک مناطق مسکونی 
فرود می آیند. در ســال ۲۰۱۹ میلادی یک بوستر پس از پرتاب به 

زمین سقوط و یک خانه را ویران کرد.

فروش عروسک های جعلی دردسر 
جدید علی بابا در آمریکا

یک تولید کننده اســباب بــازی در آمریکا به دلیل فروش نســخه های جعلی 
عروسک هایش در پلتفرم علی بابا از آن شکایت کرده است. تلاش های شرکت 
چینی برای متوقف کردن این شکایت بی نتیجه بوده است.به گزارش خبرگزاری 
مهــر به نقل از آسوشــیتدپرس، یک قاضی آمریکایی در نیویــورک اعلام کرد 
درخواســت علی بابا برای رد شکایت یک سازنده اسباب بازی در دادگاه را قبول 
نکرد. این شرکت آمریکایی مدعی شده فروشندگان مختلف از پلتفرم غول تجارت 
الکترونیک چینی برای فروش نوعی عروسک به نام Squishmallow استفاده کرده 
اند.به طور دقیق تر جس فورمن قاضی دادگاه در نیویورک درخواســت علی بابا 
برای رد شکایت کلی تویز هلدینگ) سازنده عروسک های مذکور( را قبول نکرد.

کلی تویز در شــکایت خود اعلام کرده با وجود آنکه در شکایت های پیشین از 
علی بابا خواســته شده بود فروش Squishmallow های جعلی توسط فروشندگان 
را متوقف کند، اما این روند همچنان ادامه دارد. شــرکت آمریکایی پیش از این 
شــکایتی ثبت کرده بود و حدود ۹۰ فروشــنده را به فروش Squishmallowهای 
تقلبــی متهم کرده بــود و دو ماه بعد حکم دادگاه در این بــاره را دریافت کرد. 
این شــرکت در مارس ۲۰۲۳ میلادی نام علی بابا بــه عنوان متهم اضافه کرد.

به نوشته رویترز شرکت آمریکایی مدعی است فروش نسخه های جعلی اسباب 
بازی هایش در علی بابا با وجود ۶ شــکایت برای توقف این روند، همچنان ادامه 
دارد و پلتفرم چینی سیاست های خود را نقض کرده و حتی به برخی 
از فروشندگان ناقض قانون استاتوس»تهیه کننده طلایی« و »تایید 

شده« نیز اعطا کرده است.

سازمان فضایی چین اعلام کرد؛

فرود بقایای موشک 
چینی در منطقه مسکونی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری
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رنو توئینگو پروتوتایپ ۲۰۲۶ با پیشرانه برقی معرفی شد

این خودروساز فرانسوی می گوید نسل بعدی توئینگو که از سال ۲۰۲۶ راهی بازار خواهد شد به قوای محرکه برقی مجهز می شود 
و با توجه به طراحی نسخه پیش تولیدی می توان حدس زد نسخه نهایی در طراحی خود از توئینگو دهه ۹۰ میلادی الهام خواهد 
گرفت. طراحی رنو توئینگو پروتوتایپ جدید تفاوت های زیادی با نسل کنونی دارد. شکل کلی توئینگ نسل جدید با اولین نسل این 
خودرو شباهت زیادی داشته و نمای جلوی آن نیز از طراحی چراغ های عجیبی سود می برد. توئینگو موردبحث حتی از سه ورودی 
هوای متمایز روی کاپوت استفاده می کند اما همان طور که گفته شد این خودرو از قوای محرکه برقی استفاده می کند و بنابراین 
ورودی های هوا نیز جنبه تزئینی دارند. رنو هنوز مشــخصات نسل جدید توئینگو را منتشر نکرده اما قول راندمان باورنکردنی را 
داده و گفته که این خودرو به ازای پیمایش هر ۱۰ کیلومتر تنها ۱ کیلووات ساعت انرژی مصرف خواهد کرد. اگر چنین اتفاقی 
رخ دهد توئینگو جدید می تواند کم مصرف ترین خودروی برقی برخی بازارها از جمله آمریکا باشد و از آیونیک ۶ دیفرانسیل عقب 

که به ازای پیمایش ۶.۷ کیلومتر ۱ کیلووات ساعت انرژی مصرف می کند پیشی بگیرد.

عربستان مقصد بعدی ژائو فلیکس؟
مهاجم بارســلونا و پرتغال ممکن اســت به کار خود در آسیا ادامه دهد و راهی فوتبال عربستان شود.به گزارش ایسنا و به نقل از 
اسپورت ۲۴، ژائو فلیکس که در عضویت تیم اتلتیکومادرید است به صورت قرضی در تیم بارسلونا بازی می کند. اگر باشگاه کاتالانی 
نتواند این فوتبالیســت ۲۴ ساله را از اتلتیکو بخرد، فلیکس آماده اســت که به عربستان منتقل شود؛ جایی که چندین باشگاه 
خواستار به خدمت گرفتن او هستند. چند روز پیش فلیکس کریسمس را در ریاض گذراند و از چندین شهر عربستان دیدن کرد.

فلیکس در این فصل در ۲۰ بازی بارسلونا در تمام رقابت ها ۶ گل و ۳ پاس گل به ثمر رسانده است.

پیشنهاد

چهره روز

رمان عدالت
رمان عدالت جدیدترین اثر ترجمه شده از فریدریش دورنمات 
– رمان نویس و نمایشــنامه نویس شــهیر سوئیسی – پس از 
سه گانه مشــهورش یعنی کتاب های قول، قاضی و جلادش و 
ســوءظن اســت. دورنمات در این رمان در قالب یک داستان 
جنایی – معمایی به بررســی مفاهیــم مهمی مانند عدالت و 
حقیقت می پردازد. فریدریش دورنمات در میانه ی دهه چهل، 
تحصیل در رشــته ادبیات نمایشی را به دلیل فقر شدید مالی 
رها کرد و تصمیــم گرفت برای گذراندن زندگی شــروع به 
نوشتن کند. اما بعدها نه تنها چهره تابناک ادبیات آلمانی شد، 
بلکه تک تک نمایشنامه هایش بارها و بارها روی صحنه رفت. 
دورنمات در ســال ۱۹۵۹ جایزه شیللر را نیز از آن خود کرد. 
تک تک رمان های این نویسنده در حال و هوای جنایی نوشته 
شده و در زمره سرآمدان این ژانر قرار دارد. دورنمات در سال 
۱۹۹۰ بر اثر سکته قلبی درگذشت. قتل بسیار آشکار و روشن 
بود و شــاهدان زیادی نیز در رســتوران حاضر بودند. در ادامه ایزاک کوهلر خیلی ســریع دستگیر و محکوم هم 
می شود. اگرچه به هنگام بازجویی از او سوالات و معماها کم کم پدیدار می شوند. به عنوان مثال وقتی از او درباره 
انگیزه قتل سوال می پرسند، نماینده سابق بدون اینکه کوچک ترین احساساتی از خود نشان دهد صرفاً می گوید 
برای قتلی که مرتکب شده دلیلی نداشته است. در تمام مدت هم با آرامش و غرور رفتار می کند انگار که هیچ کار 
اشتباهی انجام نداده است. حتی هنگامی که به زندان می افتد از همه چیز راضی است. اما داستان اصلی کتاب از 
جایی شروع می شود که قاتل از یک وکیل بی اعتبار که »اشپت« نام دارد می خواهد پرونده او را دوباره بررسی کند. 
اشپت در نوع خودش آدم جالبی است و می توان او را نماینده اجرای عدالت دانست. وضعیت مادی اشپت بسیار 
وخیم اســت. او در کارش هیچ موفق نیســت و در ازای مقدار زیادی پول که به شدت به آن نیاز دارد درخواست 
ایزاک کوهلر را قبول می کند. البته کوهلر نیز فقط یک درخواســت دارد: قاتل از این وکیل ناشــناس و سردرگم 
می خواهد که فقط یک داستان بنویسید. البته او نباید »درباره واقعیت تحقیق کند« بلکه باید داستانی بنویسد که 

در آن ایزاک کوهلر قاتل نیست و احتمالاتی پشت واقعیت پنهان شده است.

گرتا گرویگ
سال های فعالیت: ۲۰۰۶ تاکنون

 Little( زنان کوچک ،)Lady Bird( فیلم های قابل توجه: لیدی بــرد
Women(قبل از اینکه گرتا گرویــگ اولین فیلم خود را کارگردانی 
کند، از طریق مشاور خود شنید که امی پاسکال، در شرکت سونی، 
جلساتی را درباره ی اقتباس جدیدی از زنان کوچک برگزار می کند، 
کتابی که گرویگ قبل از خواندن، آن را توسط مادرش که با صدای 
بلند برایش می خواند شنیده بود. گرویگ دارای اعتبارات متعددی 
 Frances( »در زمینه ی نویســندگی بود، از جمله »فرانســیس هــا
Ha(  که پیش درآمد قابل توجهی در حوزه ی فعالیتش و دســتیار 
کارگردانــی معتبر در کنار جو ســوانبرگ در کمدی کم بودجه ای 
 Nights( )درباره ی یک رابطه ی از راه دور به نام )شب ها و آخر هفته ها
and Weekends( ۲۰۰8 بود. اما، همانطور که مشــاورش به او گفت: 
»اگر هیچ فیلمی را کارگردانی نکرده باشید، هیچ استودیویی با شما 
برای ســاخت فیلم قرارداد نخواهد بست.« که گرویگ پاســخ داد: »این یعنی شروع.«گفته می شود که این زن ۳۶ ساله 
خصوصیات و علائق خود را در فیلم هایش به ارمغان می آورد؛ چه در اقتباس از یک اثر کلاسیک محبوب  و چه یک اثر کاملا 
اصیل. همان طور که درباره ی اولین کارگردانی خود در فیلم »لیدی برد« نامزد اسکار در سال ۲۰۱۷ شد.گرتا درباره ی زنان 
کوچک می گوید: »من یک ایده ی کاملا واضح برای رمان لوئیزا می الکوت داشتم. برای من کاملا واضح بود که این کتاب 
در مورد زنان ، هنر و پول بود.«نه فقط پول، بلکه نبود اطمینان مالی، یک نیروی محرکه نه تنها در کار او به عنوان کارگردان 
بلکه در فیلم نامه هایش هم هست؛ به خصوص »فرانسیس ها« و »دلبر آمریکا« )Mistress America(. اضطراب پیرامون پول 
در »لیدی برد«، به این شــکل نشان داده شد که یک داســتان عمیق و خنده دار است که در اوایل ۲۰۰۰ در ساکرامنتو 
اتفاق می افتد. حمله به عراق و یازده ســپتامبر در پس زمینه قرار می گیرد، گاهی اوقات با شوخی به این موضوع ها اشاره 
می شد، مانند دیالوگ های لیدی برد درباره ی مهارت در تیراندازی برای ورود به کالج نیویورک به دلیل نگرانی های حمله ی 
تروریستی. مادر و پدرش به سختی زندگی می کنند و لیدی برد درباره ی محل زندگی خود به دوست جدید ثروتمندش 
دروغ می گوید. در اوایل فیلم، مادرش او را تحت فشــار قرار می دهد تا به نوعی لباس بپوشــد تا مبادا چهره ای فقیر را به 

همکلاسی های ثروتمندش و مهمتر از همه، والدین مدیرعامل آن ها نشان دهد.

فرهنگ

پژوهشــگران چند مرکز تحقیقاتی مختلف از آمریکا، 
ژاپن و انگلستان، موفق به ساخت ترانزیستوری حاوی 
مواد نانویی دو بعُدی شدند که قادر به یادگیری و تفکر 
اســت. به گزارش خبرگزاری مهر، محققان دانشــگاه 
نورث وسترن، موسســه فناوری ماساچوست، دانشگاه 
هاروارد و انســتیتوی ملی علوم مواد ژاپن ترانزیستور 
سیناپســی مبتنی بر گرافن ساختند که قادر به تفکر 
در ســطح بالایی است.این دســتگاه به طور همزمان 
اطلاعات را مانند مغز انسان پردازش و ذخیره می کند. 
در آزمایش های جدید، محققان نشــان دادند که این 
ترانزیستور فراتر از کارهای ساده یادگیری ماشین برای 
طبقه بندی داده ها است و قادر به انجام یادگیری است.

اگرچــه مطالعات قبلی برای توســعه دســتگاه های 
محاسباتی مانند مغز نتایج جالبی در پی داشته است، اما این ترانزیستورها نمی توانند در خارج از 
دمای کرایوژنیک کار کنند. این در حالی است که این دستگاه جدید در دمای اتاق پایدار است. 
همچنین با سرعت سریع کار می کند، انرژی بسیار کمی مصرف کرده و حتی در صورت تامین 
انرژی، اطلاعات ذخیره شده را نیز حفظ می کند، که این ویژگی ها، آن را برای کاربرد در دنیای 
واقعی ایده آل می کند.پیشرفت های اخیر در هوش مصنوعی )AI( محققان را به ایجاد رایانه هایی 
که بیشــتر شبیه به مغز انسان هستند، ترغیب کرده اســت. سیستم های محاسبات دیجیتال 
معمولی دارای واحدهای پردازش و ذخیره سازی جداگانه هستند و باعث می شوند مقادیر زیادی 
انرژی را ببلعند. محققان با اســتفاده از دستگاه های هوشمند که به طور مداوم مقادیر زیادی از 
داده هــا را جمع می کنند، در تلاش اند تا روش های جدیــدی را برای پردازش همه آن ها بدون 
استفاده از انرژی زیاد، ایجاد کنند. در حال حاضر مقاومت حافظه یا Memristor، به خوبی می تواند 

عملکرد پردازش و حافظه را انجام دهد. اما Memristors هنوز چالش هایی دارند.
در این پروژه، محققان دو نوع مختلف از مواد نازک اتمی را ترکیب کردند: گرافن دو لایه و نیترید 
بور شش ضلعی. هنگامی که این ساختارها روی هم قرار گرفت و به صورت پیچ خورده در آمد، 
محققان با چرخاندن یک لایه نسبت به دیگری، می توانند خصوصیات الکترونیکی مختلفی در 

هر لایه گرافن ایجاد کنند، که این ساختار در دمای اتاق به خوبی کار می کند.

یک گام به سوی رایانه های شبیه به مغز؛
ساخت ترانزیستور نانویی که می تواند فکر کند!
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